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ادعای باج دهی به هکر ها
هفته گذشــته نشریه پولیتیکو به نقل از »گروهی 
از افراد آگاه« مدعی شد که در پی حمله سایبری 
گسترده هکرها به دست کم ۲۰ بانک ایرانی در ماه 
گذشــته، ایران مجبور شد با پیشنهاد باج دهی به 

هکرها به مبلغ میلیون ها دلار موافقت کند.
به گزارش یورونیوز، این نشــریه به نقل از برخی 
مقامات غربــی و تحلیلگران صنعت بانکداری ادعا 
کــرد: حمله یک گروه ناشــناس هکــری در ماه 
گذشته ظاهرا بزرگترین عملیات نفوذ به اطلاعات 
بانکی در ایران بوده و یک شرکت ایرانی دست کم 
۳ میلیون دلار باج داده تا این گروه را از انتشــار 
اطلاعات حساب های شــخصی بیش از ۲۰ بانک 

داخلی منصرف کند.
به گفته مقامات مورد استناد پولیتیکو، گروهی به 
نام »آی آر لیکس« که پیشــینه هک شرکت های 

ایرانی را دارد، احتمالاً عامل این نفوذ بوده است.
طبق این ادعا، هکرها ابتدا تهدید کرده بودند که 
داده های جمع آوری شــده شامل اطلاعات حساب 
شــخصی و کارت اعتباری میلیون ها ایرانی را در 
دارک وب می فروشند. آنها گفته بودند ۱۰ میلیون 
دلار ارز دیجیتال می گیرند تا این کار را نکنند اما 

بعداً به مبلغ کمتری رضایت دادند.
دارک وب یا وب تاریک به شبکه ای از وبسایت های 
مخفی در اینترنت گفته می شود که برای همگان 
در دســترس نیســت و داده های دزدیده شده به 
دســت هکرها و گروه های تبهکار ناشناس در آن 

خرید و فروش می شود.

صنایع بزرگ باید از شبکه برق 
خارج شوند

وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به قطعی برق 
صنایع گفت: وزارت نیرو در هیچ اســتانی زیر بار 
اعلام زمان قطعی برق نرفته و آن قدر دیسپاچینگ 
نیروگاه تحت فشــار است که گاه قطعی برق قابل 

پیش بینی نیست.
به گزارش ایرنا، محمد اتابک در نشســت فعالان 
اقتصادی سیستان و بلوچستان اظهار کرد: صنایع 
بــزرگ را باید از شــبکه برق خــارج کنیم. مثلا 
مس جانجا نمی تواند دوباره از شــبکه برق استان 
استفاده کند و باید حتما نیروگاه خودش را ایجاد 
 کند. اگر به فکر تامین برق نباشیم در حوزه فولاد 

بیشتر ضربه می خوریم.

 میانگین قیمت هر متر مسکن
 در تهران 88.5میلیون تومان

متوســط قیمت و تعداد معاملات مسکن در شهر 
تهران در مرداد ماه نســبت به تیر ماه امســال و 
مرداد ماه سال گذشته سیری افزایشی داشته ولی 
آمار حاکی از رشد آهسته آنها نسبت به سال های 

گذشته است.
به گزارش همدلی، طبق جدیدترین گزارش بانک 
مرکزی، تعداد آپارتمان های مسکونی معامله شده 
در شــهر تهران در مرداد ماه نســبت به تیر ماه 
۳درصد و در مقایســه با مرداد سال گذشته بیش 
از ۲۶درصد افزایش یافته است. همچنین متوسط 
قیمت یک مترمربع بنای واحد مســکونی معامله 
شــده در این ماه نســبت به ماه قبل ۱.۲درصد و 
نســبت به تیر ماه سال گذشــته حدود ۱۷درصد 

رشد داشته است.
طبــق این گزارش، متوســط قیمت یک مترمربع 
بنای واحد مســکونی معامله شده از ۸۷ میلیون 
و ۴۶۰هــزار تومان در تیر ماه بــه ۸۸ میلیون و 
۵۰۰هــزار تومان در مرداد ماه رســیده اســت. 
همچنیــن، متوســط قیمت در مرداد ماه ســال 
گذشــته ۷۵ میلیون و ۷۹۰هــزار تومان بوده که 

رشد ۱۶.۸درصدی ثبت کرده است.
براساس داده های بانک مرکزی، اجاره بهای مسکن 
در شــهر تهران و کل مناطق شــهری نسبت به 
تیر ماه ۵.۳درصد افزایش یافته اســت. همچنین، 
رشــد نقطه ای )در مقایسه با مرداد سال گذشته( 
اجاره بهای مسکن در شهر تهران ۴۵.۵درصد و در 

کل مناطق شهری ۴۹درصد بوده است.

در هفته دولت؛ 
افتتاح مزرعه پرورش ماهی 
گرمابی در استان خوزستان

  همزمان با هفتــه دولت، مزرعه بزرگ پرورش ماهیان 
گرمابــی با حمایت مالی صنــدوق کار آفرینی امید در 
شهرستان دشــت آزادگان خوزســتان به بهره برداری 
رسید.  به گزارش روابط عمومی صندوق کار آفرینی امید، 
دیناروند مدیر صندوق کارآفرینی امید خوزستان گفت: با 
تسهیلات این صندوق یک شرکت تعاونی توانست مزرعه 
پرورش ماهی گرمابی را در دشت آزادگان راه اندازی کند 

که شرایط صادرات ماهی به کشور عراق را نیز دارد.
دیناروند با اشــاره نهضت احیای واحدهای نیمه فعال یا 
راکد افزود: این شرکت تعاونی به دلیل کمبود سرمایه به 
مدت ۲ سال راکد بود که با دریافت تسهیلات از صندوق 
کارآفرینی امید به مبلغ ۵۰میلیارد ریال دوباره به چرخه 

تولید بازگشت.
او اظهار داشــت: این مجموعه پرورش ماهی گرمابی در 
شهرستان دشت آزادگان برای ۶ نفر به صورت مستقیم 

شغل پایدار ایجاد کرده است.

بازار

»پادیا«، سامانه آموزش دیجیتالی بانک 
پاسارگاد 

 »پادیا«، سامانه یکپارچه آموزش دیجیتالی مدارس است 
که با حذف پیچیدگی نرم افزارهای جزیره ای استفاده شده 
در مدارس، امکان اجرای فرایندهای آموزشــی، از پیش  
ثبت نام تا صدور کارنامه را فراهم می کند. بانک پاسارگاد 
با بهره مندی از ظرفیت های سرزمین هوشمند پاد و در 
راستای ایجاد تحول دیجیتال در آموزش کشور، سامانه 
»پادیا« را به عنوان خدمات نوینی در حوزه های آموزشی 
و مالی، به مدارس کشور ارائه داده است.سامانه یکپارچه 
آموزش دیجیتال مدارس »پادیا« امکانات متعددی را در 
اختیار مــدارس قرار می دهد که از آن جمله می توان به 

موارد زیر اشاره کرد: 
•مدیریــت و رصد پرداخت شــهریه: امکان رصد دقیق 

وضعیت مالی هر دانش آموز؛
• مدیریت ثبت نام: پرونده های هوشمند تحصیلی، اجرای 

ثبت نام و پیش ثبت نام و...؛
• امــکان برنامه ریزی تحصیلی: ایجــاد برنامه هفتگی 
متناسب با استاندارد آموزش و پرورش، تدوین نقشه راه 

آموزشی دانش آموز محور و...؛
•مدیریت اجرای آموزش: سامانه مدیریت و برنامه ریزی 
آموزشی متناسب با ساختار آموزشی مدارس، ثبت نمرات 

توصیفی، عددی و انضباطی، سامانه حضور و غیاب و...؛
•پایش سرویس مدرسه: امکان مکان یابی لحظه به لحظه 

سرویس دانش آموزی؛
•پیام رســان اختصاصی مدرســه: امکان ایجــاد کانال 
اطلاع رســانی و ایجاد گروه های مختلف برای مؤسسه 

آموزشی؛
• پنل مالی: پرداخت حقوق، گزارش مدیریتی تراکنش ها، 

مدیریت دسترسی به اطلاعات مالی، تنخواه گردان و...؛
•بوفه دیجیتالی مدرسه: نظارت والدین بر میزان کالری 
مصرفی دانش آموز در مدرســه، حذف نیاز به دســتگاه 

POS و صندوق فروشگاهی در بوفه مدارس و...؛
•فروشگاه اختصاصی مدرسه: امکان ایجاد فروشگاه آنلاین 
برای مدرسه و مراکز آموزشی )لوازم التحریر، کتاب های 

کمک آموزشی، کلاس های فوق برنامه و...(
لازم به ذکر اســت با ایجاد حســاب کاربری در سامانه 
»پادیــا« به کمــک ورود یکپارچه، بدون نیــاز به وارد 
نمودن مجدد اطلاعات ورود، می توان از سایر محصولات 
سرزمین هوشمند پاد نیز استفاده کرد.مشتریان ارجمند 
جهت دریافت اطلاعات بیشتر می توانند به تارنمای این 
 https://poddigitalschool.ir ســامانه به نشــانی

مراجعه فرمایند.

رشد 32 درصدی درآمدهای مشاع 
»وبصادر«

مجموع درآمدهای عملیاتی بانک صادرات ایران در دوره 
پنج ماهه نخســت سال جاری نسبت به دوره پنج ماهه 
نخست سال گذشته با رشدی ۳۲ درصدی همراه شد و از 
۲۸۲ هزار و ۵۱ میلیارد و ۳۲۶ میلیون ریال به ۳۷۴ هزار 
و ۴۵۱ میلیارد و ۳۷۶ میلیون ریال افزایش پیدا کرد.به 
گزارش روابط عمومی بانک صادرات ایران به نقل از »بورس 
امروز«، مجموع درآمدهای عملیاتی بانک صادرات ایران 
در دوره پنج ماهه نخست سال جاری نسبت به دوره پنج 
ماهه نخست سال گذشته با رشدی ۳۲ درصدی همراه 
شد و از ۲۸۲ هزار و ۵۱ میلیارد و ۳۲۶ میلیون ریال به 
۳۷۴ هــزار و ۴۵۱ میلیارد و ۳۷۶ میلیون ریال افزایش 
پیدا کرد.  طبق نمودار، درآمد حاصل از تسهیلات اعطایی 
بانک صادرات ایران در دوره پنج ماهه نخســت ۱۴۰۳  
نسبت به پنج ماه نخست ۱۴۰۲ با رشدی ۴۱ درصدی 
و درآمد حاصل از محل کارمزدهای آن نیز با رشدی ۴۰ 
درصدی همراه شد.بانک صادرات ایران در دوره پنج ماهه 
نخست ۱۴۰۳ از محل سرمایه گذاری های خود درآمدی 
۳۱ هزار و ۹۵۰ میلیارد و ۶۳۴ میلیون ریالی را کســب 
کرد در حالی که در دوره پنج ماهه نخســت منتهی به 
مرداد ۱۴۰۲ درآمد این بانک از محل سرمایه گذاری های 
آن معادل با ۳۸ هزار و ۷۴۰ میلیارد و ۱۶۷ میلیون ریال 
بود.بانک صادرات ایران در دوره پنج ماهه نخســت سال 
گذشته از محل سپرده گذاری خود هیچگونه درآمدی را 
کسب نکرد در حالی که در دوره پنج ماهه نخست سال 
جاری از محل اوراق بدهی خود درآمدی ۲ هزار و ۵۸۲ 
میلیارد و ۷۰۷ میلیون ریالی را حاصل کرد.درآمد حاصل 
از تســهیلات اعطایی بانک صادرات ایران تا پایان مرداد 
ماه ۱۴۰۳، ۸۱ درصد از کل درآمد عملیاتی این بانک و 
در پنج ماه نخست سال گذشته ۷۶ درصد از کل درآمد 
عملیاتی این بانک را به خــود اختصاص داد.همچنین 
درآمد حاصل از محل کارمزدها در پنج ماهه نخست سال 
جاری، ۹ درصد از کل درآمد عملیات بانک صادرات ایران 
و در پنج ماهه نخست سال گذشته، ۸ درصد بوده است.

فهرست داروهای وارداتی مشمول 
»حقوق گمرکی و مالیات ارزش افزوده 

یک درصدی«
 معــاون اول رئیس جمهور تصویب نامه هیأت وزیران در 
خصوص تعیین داروهای وارداتی مشمول حقوق گمرکی 
و مالیــات بر ارزش افزوده یــک درصدی را ابلاغ کرد.به 
گزارش خبرنگار پایگاه خبری بازار ســرمایه ایران)سنا(، 
»محمدرضا عارف«، معاون اول رئیس جمهور تصویب نامه 
جلســه ۲۷ تیر امسال هیأت وزیران در خصوص تعیین 
فهرست کالاهای مشــمول جزء ۲ بند »الف« تبصره ۹ 
قانون بودجه ۱۴۰۳ را به وزارت خانه های اقتصاد، صمت، 
جهاد و بهداشت و همچنین سازمان برنامه و بودجه ابلاغ 
کرد.مطابــق این مصوبه، حدود ۴۷۰ قلــم انواع داروی 
وارداتــی و افزودنی های خوراک دام و طیــور و آبزیان 
مشمول جزء ۲ بند »الف« تبصره ۹ قانون بودجه ۱۴۰۳ 
شده اند.بر اساس بند مذکور از قانون بودجه امسال، حقوق 
گمرکی و مالیات ارزش افزوده واردات کالاهای اساســی، 
دارو و مــواد اولیــه دارو، نهاده های دامی و کشــاورزی، 
ملزومات مصرفی پزشکی و شیرخشک مخصوص اطفال 

به یک درصد کاهش می یابد.

بانک و بیمه

همدلی| گروه اقتصاد:  ســقوط بالگرد حامل 
رئیس جمهــور و برگزاری انتخابــات زودهنگام 
ریاست جمهوری، باعث شد که برخی تصمیمات 
عجولانه در روزهای پایانی عمر دولت ســیزدهم 
اتخاذ شود؛ تصمیماتی که شائبه توزیع رانت در 
آنها، باعث شــده تا با اعتراضات متعددی روبه رو 

شوند.
چهارشــنبه )چهاردهم شــهریور ماه( نامه ای از 
ســازمان بازرسی کل کشــور در فضای مجازی 
منتشر شــد که خطاب به »عبدالناصر همتی« 
وزیر اقتصاد دولت چهاردهم نوشــته شــده بود. 
در این نامه نوشــته که »مجید عشقی« رئیس 
ســازمان بورس به همراه ۴ عضو دیگر از هیأت 
مدیره این سازمان، در مجموع حدود ۱۰میلیارد و 
۵۰۰ میلیون تومان وام با نرخ کارمزد ۴ درصد و 
دوره بازپرداخت ۱۰ ساله از منابع داخلی سازمان 
بــورس برای خود پرداخت کرده اند. در این میان 
بیشترین مبلغ این وام به خود عشقی اختصاص 
یافته و مبلغ آن دو میلیارد و ۷۰۰میلیون تومان با 
دوره بازگشت ۱۰ ساله و سود ۴درصد بوده است.

به فاصله یک روز پس از انتشار این نامه »همتی« 
وزیر اقتصاد در واکنــش به وام میلیاردی هیات 
مدیره ســازمان بورس در صفحه شخصی خود 
نوشــت:  پس از نامه سازمان بازرسی در مورد وام 
قرض الحسنه دریافتی توســط رئیس و اعضای 
هیات مدیره ســازمان بــورس، موضوع را جهت 
بررسی سریع کارشناسی و اعلام نظر به بازرسی 
وزارتخانه ارجاع داده ام. در دولت چهاردهم برای 
حذف رانت هــا آمده ایم و اجــازه ویژه خواری به 

هیچ کس نخواهیم داد.
با این حال، این اظهارنظر چندان به مذاق فعالان 
بازار ســرمایه خــوش نیامده و بســیاری از این 
کارشناسان که در ســال های ریاست عشقی بر 
ســازمان بورس و رفتارهای عجیب و غریب وی، 
متحمل زیان های متعدد مالی شده اند، خواستار 
برخورد جدی قضایی با وی شده اند، هر چند خود 
عشقی، پرداخت این وام را قانونی و لازم خوانده 

است.
پرداخت وام میلیاردی به من، قانونی و لازم 

بود
در همین زمینه رئیس ســازمان بورس با بیان 
اینکه پرداخت وام به اعضای هیات مدیره بورس 
براساس مصوبه شورای عالی بورس انجام شده و 
پرداخت این وام قانونــی و لازم بوده، گفت: این 
مصوبه صرفا نه بــرای اعضای هیات مدیره بلکه 

برای کلیه کارکنان سازمان بورس است.
مجید عشــقی ادامه داد: اینکه گفته می شــود 
هیات مدیره بــرای خودش وام گرفته قطعا یک 
دروغ بزرگ است و شورای عالی بورس براساس 
ماده ۴ قانون بازار اوراق بهادار مسئولیت تعیین 
حقوق و دستمزد و مزایای اعضای هیات مدیره 
بورس را برعهده دارد؛ لذا این مبالغ براساس مجوز 
شــورا پرداخت شده اســت. این مصوبه صرفا نه 
برای اعضای هیات مدیره بلکه برای کلیه کارکنان 

سازمان بورس است.

وی گفت: ســازمان بورس محدودیت هایی برای 
کارکنــان و مدیران خود دارد و لازم اســت که 
این تسهیلات پرداخت شود، به همین دلیل این 

مصوبه صادر شد.
گفته بودم که بورس را هم عشــقی اداره 

می کند
این اظهارات البته مورد قبول جامعه قرار نگرفت، 
چنانچه سخنگوی هیات رئیسه مجلس به دریافت 
وام میلیاردی توسط رئیس سازمان بورس واکنش 

نشان داد.
»علیرضا سلیمی« در شــبکه اجتماعی ایکس 
نوشــت: یک زمان در مجلس عــرض کردم این 
آقای عشــقی بــورس را عشــقی اداره می کند. 
لشگری خبرنگار و... به سمت بنده گسیل داشت 
تا عملکرد خود را سفید نشان دهد. حالا هم که 
واقعا »عشــقی« از پول مردم وام های میلیاردی 
با ســود پایین برای خود در نظر گرفته. واقعا که 

عشقی خیلی خیلی عشقی است.
پررویی هم حدی دارد

»محمد مهاجری« فعال سیاســی اصولگرا هم 
در یادداشــتی تلگرامی از رئیس سازمان بورس 
انتقاد کرد. مهاجری نوشــت: رئیس ســازمان 
بورس در واکنش به نامه ســازمان بازرسی کل 
کشــور که وام ۱۰میلیارد تومانی وی و اعضای 
هیات مدیره بورس را افشــا کرد با پررویی تمام، 
آن را قانونی می دانــد و مبلغ مذکور را به دلیل 
محدودیت هایی که برایش ایجاد شده حق خود 
می داند. او می گوید چنین ارقامی به سایر کارکنان 
سازمان بورس هم پرداخت شده. اگر این حرف او 
راست باشد که چه فاجعه بزرگی اتفاق افتاده و اگر 
دروغ باشد چه تهمتی به کارمندان وارد شده. بقیه 
کارمندان دولت آدم نیســتند که این وام ها فقط 

سهم بورسی ها شده؟
وی در ادامه نوشــت: بورس در دوران عشقی در 
بحرانی تریــن حالت خود بــوده و او نالایق ترین 
رئیس بورس است و عجیب که حالا مزد بی لیاقتی 
خــود را در قالب وام نجومــی دریافت کرده. در 

حالی که کارآفرینان و مردم عادی برای شندرغاز 
تسهیلات، پاشنه در بانک ها را از جا می کنند، وام 
مثل راحت الحلقوم از گلوی آقای عشــقی پایین 
می رود. کاش آقای پزشــکیان سخنان مولا در 
نهج البلاغه را که فرمود اگر کارگزاران، بیت المال 
را حتی به کابین زنان خود درآورده باشند، از آنان 

بازمی ستاند، در مورد مدیران پررو اعمال کند.
وام میلیاردی با سود 4درصدی قطعا تخلف 

است
عضو ناظر شورای عالی بورس هم به وام میلیاردی 
پرداختی به مدیران بورس انتقاد کرد و گفت: از 

خلا و فاصله دو دولت سواستفاده شده است.
»هادی محمدپور« اظهار داشت: ماموریت مجلس 
قانون گذاری و نظارت اســت و یکی از موضوعات 
مهم در کمیســیون اقتصادی مجلس پیگیری 
بورس است که مسائل آن همواره در دستور کار 
اعضای کمیسیون اقتصادی مجلس قرار دارد چرا 
که بورس در ۳ الی ۴ ســال گذشته با مشکلات 

مهم و عدیده ای برخورد کرده است.
وی گفت: همکارانم در مجلس به من و عضو دیگر 
کمیسیون اقتصادی برای عضویت در شورای عالی 
بورس به عنوان ناظر رای داده اند و سه شنبه هفته 
آینده اولین جلسه شورای عالی بورس را با حضور 
وزیر اقتصــاد برگزار می کنیم. یکی از موضوعات 
مهم جلســه سه شنبه شــورای عالی بورس هم 
بررســی اعطای وام میلیاردی به مدیران بورسی 
است. عضو ناظر شــورای عالی بورس ادامه داد: 
طبق اعلام وزیر اقتصاد، سازمان بازرسی در نامه ای 
خواستار بررسی این موضوع بوده و وزیر اقتصاد 
هم پیگیری این موضوع را در دستور کار قرار داده 
و بنده هم به عنوان نهاد فراتر از دولت و به عنوان 
ناظر بر سازمان بورس از »عشقی« رئیس سازمان 
بورس در این باره ســوال خواهم کرد تا اعضای 
هیات مدیــره در باره آن توضیحات دقیق تری را 

ارائه دهد.
وی درباره اظهارات عشقی مبنی بر اینکه اعطای 
این وام به رئیس ســازمان و اعضای هیات مدیره 

قانونی بوده، تاکید کرد: باید آیین نامه مورد بررسی 
قرار بگیرد. اگر در آیین نامه دیده شــده باشد که 
اعضــای هیات مدیره می توانند بــه این وام های 
میلیاردی دسترسی داشته باشند، این اقدام تخلف 
نیست اما هر چند تخلف هم نباشد، بدسلیقگی 

است.
محمدپور افــزود: اخذ این وام از ســوی رئیس 
ســازمان بورس دولت ســیزدهم در شــرایطی 
که دولت به پایان رســیده و در دوره جابه جایی 
دولت ها قــرار دارند و ناظــران جدید بورس در 
شــورای عالی حضور پیدا نکرده اند، بدسلیقگی 
است. از خلا و فاصله دو دولت استفاده شده و در 
این شرایط رئیس سازمان بورس و اعضای هیات 
مدیره حتی اگــر این وام قانونی بوده نباید از آن 

استفاده می کردند.
عضو شــورای عالی بورس درباره شــرایط این 
وام های میلیاردی که قرض الحســنه بوده و گویا 
به عنــوان ضمانت تنها یک فقــره چک معادل 
تسهیلات صادر شده، اظهار داشت: این موضوع 
ایراد دارد چراکه وام و مبالغ آن مشخص است و 
یک چک نباید به تنهایی به عنوان ضمانت مورد 
پذیرش باشد. موضوع دیگر این است که وام های 
تبصره ۱۸ و وام های اشــتغالزایی مشمول سود 
۴درصدی می شوند و وام اشتغالزایی هم به افرادی 
که سابقه بیمه داشتند، پرداخت نمی شود و اگر 
رئیس سازمان بورس و اعضای هیات مدیره سابقه 
بیمه داشتند و حقوق بگیر دولت بوده اند، این وام 
با سود ۴درصد دیگر شامل وام اشتغالزایی نیست 
و قطعا تخلف اســت مگر اینکه این وام را برای 

موردی اشتغالزایی دریافت کرده  باشند.
وقیح و بی انصاف هستند

»مرتضی عبــاد« از فعالان خوشــنام و قدیمی 
بازار ســرمایه ایران هم دربــاره وام میلیاردی و 
قرض الحســنه مدیران بورسی در کانال تلگرامی 
خود نوشــت: فکر کنید ۱۴ماه بــورس صدای 
عالم و آدم را درآورده باشد، اردیبهشت ماه سال 
گذشــته صورتجلســه دولت را پنهان کنی و به 
نورچشمی هایت بگویی سهامشان را بفروشند و 
بعد در مجلس بگویی انتشار اسامی مقدور نیست، 
شــب ترور هنیه در ایران، ســه روز به سازمان 
بورس نروی و بگویی بگذارید تا شــاخص بورس 
بریزد، روی مخ عالم و آدم باشی، نصف مناظرات 
صداوسیما موضوعش مشکلات سازمان تو باشد، 
در سه ســال ۱۵۰ میلیارد دلار ارزش بازاری که 
متولی اش هستی، بریزد، همه جا کمپین کنند که 
تو باید از ریاست این سازمان کنار بروی، بعد تو 
ببینی که ردیس جمهور نیست و دولت تمام شده، 
بگویی بگذار منابع داخلی سازمان را هم به خودم 

وام بدهم؛ همین قدر وقیح هستند.
او در پایان مطلب خود نوشت: آن پول حتی اگر 
یک درصد هم قانونی و عرف بود که نیست، یک 
آدم اگر یک ذره وجدان و عِرق داشت، می گفت 
انصاف نیســت اینجا این را گرفتن. پول ملت در 
بورس ســوخته و درست نیست من از خاکستر 

پولشان برای خودم پاداش و وام بردارم.

پررویی »نجومی« مدیری که وام های میلیاردی به خود و اطرافیانش داده است 

وقتیبورس»عشقی«ادارهمیشود

رئیس گروه انرژی، صنعت و معدن اتاق ایران با بیان اینکه تولید ما 
در تله رشد محدود و ناپایدار گرفتار شده، گفت: در حالی که میانگین 
رشد اقتصادی در دهه ۹۰ تا ۱۴۰۱، حدود ۱.۶درصد بوده اما رشد 
بخش صنعت ما منفی ۱.۶درصد ثبت شده که نشان می دهد رشد 

بخش صنعت بسیار شکننده و ضعیف تر از رشد اقتصادی است.
»فرزانه صمدیان« در نشســت »دولت چهاردهم و بحران صنعت 
کارخانه ای در ایران« گفت: طی دهه اخیر، ســرمایه گذاری هایی 
که انجام شــده، حداکثر توانسته جبران استهلاک را داشته باشد 
و نتوانسته به ظرفیت های جدید اقتصاد کشور، اضافه کند. تشکیل 
سرمایه ثابت ناخالص در سال های ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۱ معادل ۴۸درصد 
کاهش داشته و تشکیل سرمایه خالص هم ۹۸درصد کاهش پیدا 
کرده و عمده سرمایه گذاری هایی که در این مدت انجام شده، صرف 
حفظ وضع موجود شده است. وی افزود: وقتی آمار تشکیل سرمایه 

ثابت را از منظر تفکیک ماشین آلات و ساختمان بررسی می کنیم، 
به این نتیجه می رســیم که اوضاع بدتر است. تشکیل سرمایه در 
بخش ماشــین آلات، طی دوره ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۱، بالغ بر ۵۶درصد 
کاهش داشته و آمار بخشی نیز نشان می دهد کشاورزی با ۵۰درصد 
کاهش، صنایع و معادن با ۵۷درصد کاهش و نفت و گاز با ۳۳درصد 
کاهش و خدمات با ۵۹درصد مواجه بوده اســت.صمدیان، مشکل 
کمبود انرژی را از دیگر مســائل پیش روی تولید برشمرد و افزود: 
تنگنای انرژی باعث می شود فعالان اقتصادی با افت بهره وری مواجه 
شــوند. در گذشته کمبود برق در کشور، حدود ۳۰۰مگاوات بود و 

طی دو هفته می توانســتیم با مدیریت مصرف از این کمبود گذر 
کنیم اما اکنون این بازه زمانی به بیش از ۳ ماه رســیده و در سال 
۱۴۰۲، بالغ بر ۱۲هزار مگاوات کسری برق داشتیم که ۸۱درصد از 
آن را با قطع برق صنایع بزرگ و شهرک های صنعتی و مشترکین 
کشــاورزی پاســخ دادیم که به موجب آن تولید افت کرده است. 
برحسب شاخص مدیران بخش صنعت، در تیرماه ۱۴۰۳ افت تولید 
را مواجه هستیم. در ۳۶ ماه اخیر، کمترین تولید در این ماه محقق 
شده و فعالین اقتصادی، مهم ترین مشکل پیش رویشان را مساله 

برق می دانند.

دریک دهه

بخش صنعت کوچک شده است

همدلی| یک کارشناس اقتصادی گفت: نگرانم که به بهانه رفع 
کسری بودجه، فشار بیشتری به سفره های مردم آورده شود. دولت 
چهاردهم باید بداند که دولت سیزدهم حداکثر فشار ممکن را به 
مردم آورده و دیگر رمقی برای جامعه نمانده که بخواهد با شوکی 
دیگر مواجه شود.»کامران ندری« در گفت وگو با خبرآنلاین تصریح 
کرد: اینکه کسری بودجه یک چالش اساسی در اقتصاد است و به 
نوعی نقشــی کلیدی و محوری در وضعیت فعلی تورمی کشور 
داشته، کاملا درست اســت ولی بیان آن از سوی وزیر اقتصاد را 
نباید نویدبخش دانست. پیش از این و در دولت پیشین هم بر رفع 
کسری بودجه تاکید شده بود.وی افزود: دولت سیزدهم برای رفع 
این کسری بودجه، فشاری حداکثری به سفره های مردم وارد کرد. 
در طول ســه سال دولت سیزدهم هر بار به بهانه کنترل کسری 
بودجه، فشاری سخت به کارمندان و بازنشستگان وارد کرد چرا که 
حقوق و مستمری ها را به طور مناسب افزایش نداد. این نوع رفع 
کسری بودجه روشی نیست که بتوانیم بگوییم به رفع چالش ها 

کمک خواهد کرد.
راه کاهش کسری بودجه، زدن سفره های مردم نیست

ندری گفت: اینکه کســری بودجه با کوچک کردن ســفره های 
مردم کم شــود، اگر شدنی هم باشد، منصفانه و عادلانه نیست. 
باید کسری بودجه کم شود ولی از طریق کنترل هدررفت منابع 
و بــالا بردن بهره وری و حذف هزینه های زائد دولت، نه از طریق 

کاستن گوشت و برنج مردم از سفره هایشان. اینکه تخصیص منابع 
در کشورمان دچار مشکل است، حرف درستی است اما این تنها 
به معنای بیش مصرفی نیست بلکه به این معناست که دولت در 
بسیاری از وظیفه های حاکمیتی باید بازنگری کند. در حوزه هایی 
چون توسعه زیرســاخت یا بهداشت، درمان و آموزش کیفیت و 
امکانات ارائه شده به مردم بسیار کمتر از آن است که باید باشد. 
گفته می شــود هزینه ها در بخش های دیگر بیشتر است که باید 
کاهش یابد.وی افزود: دولت نباید به بهانه کسری بودجه از وظایف 
اجتماعی خود بیش از پیش شانه خالی کند. امروزه وظایفی که 
بنا به تاکید قانون اساسی و عرف حکومتداری بر دوش حاکمیت 
است با کیفیتی نازل و هزینه ای گزاف تامین شده و نباید اجازه داد 

باز هم این بخش دچار چالش شود.
راه های شکست خورده نباید دوباره پیموده شوند

این کارشناس اقتصادی ادامه داد: دولت پزشکیان بداند تا جایی که 
می شد دولت سیزدهم به سفره های کارمندان و بازنشستگان فشار 
آورده اســت. در سه سال گذشته بیشترین کاهش قدرت خرید 
ممکن به مزدبگیران ایرانی تحمیل شــد و دیگر نباید اجازه داد 
چنین اتفاقی بیافتد. گرچه بوروکراســی اداری کشورمان دچار 
کاستی های بســیار است ولی این مهم به معنای این نیست که 
باید به سفره این اقشار چنان فشاری آورد که در تامین نیازهای 
زندگی دچار مشــکل و محدودیت شوند.ندری با شکست خورده 

خواندن، سیاست هایی از این دست افزود: بدون یک نقشه هدفمند 
نمی توانیم به عمق مسائل برویم. اینکه دولت فعلی روی خوش تری 
نســبت به تحریم ها و رفع تنش های خارجــی دارد می تواند به 
چالش های فعلی تا حدودی التیام بخشد. رفع تحریم ها به افزایش 
درآمدهای دولت منجر می شود و هم با کاستن از هزینه های دور 
زدن تحریم ها، مافیای تحریم را از عرصه اقتصاد گوشه ای خواهد 

راند و آنها را حاشیه نشین خواهد کرد.
این کارشــناس اقتصادی گفت: نمی خواهم دولت فعلی را از نظر 
توان مدیریتی با دولت پیش مقایسه کنم زیرا توان آنها به مراتب 
بیش از اسلاف شان است اما این را هم نمی توان نادیده گرفت که 
این مدیران باتجربه خودشان در این سیستم سال ها مدیریت کرده 
و به نوعی در وضعیت فعلی کشورمان سهم دارند. آنها نیز بارها با 
روش هایی که فشــار را به مردم می آورد، به رفع برخی ناترازی ها 

دست زده اند و لازم است از تکرار این اقدامات پرهیز کنند.

تأکید کارشناس اقتصادی:

 مافیای تحریم باید حاشیه نشین شود

سازمان 
روزنامهآگهی ها

۰۹۱۲۱۸۳۸۵۳۷ ۰۲۱۸۸۸۳۹۴۵۱


